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L
a manca d’estoc de medica-
ments a les farmàcies sempre 
ha estat present, però des de 
fa uns mesos aquesta circum-

stància s’ha anat incrementant. Així 
ho van afirmar diferents titulars de 
diverses farmàcies del país. En aquest 
sentit, el titular de la Farmàcia Les 
Anelletes, Alfred Rodríguez, va asse-
nyalar que «la situació està anant a 
pitjor: abans ja faltaven certs medi-
caments, i ara s’estan afegint uns al-
tres». En relació amb això, la titular de 
la Farmàcia Sant Eloi, Alba Ramos, va 
incidir en el fet que «el problema s’ha 
anat agreujant amb el pas del temps, 
i preocupa». 

La manca de medecines, doncs, és 
evident des de fa uns mesos. «Sempre 
ha existit la falta d’estoc en alguns 
medicaments, però un any abans de 
la pandèmia es va fer notar més», va 
explicar la titular de la Farmàcia Ro-
ser Miró, Roser Miró. «A partir de lla-
vors, i sobretot des de la crisi sanità-
ria, s’ha anat accentuant cada cop 
més», va afegir. 

L’explicació a perquè s’ha donat 
l’agreujament d’aquesta problemà-
tica és per un cúmul de circumstàn-
cies. Respecte a això, Miró va consi-
derar que algunes d’aquestes han es-
tat la pandèmia, «on hi va haver un 
desabastiment»; l’actual situació del 
transport; i la dificultat d’enviar cap 
al Principat fàrmacs genèrics per-
què «es van traslladar a moltes plan-
tes de fabricació de la Xina». A banda, 
s’hi sumen l’encariment dels mate-
rials, «fins i tot de l’embalatge», i l’in-
crement de preus dels medicaments, 
«fent que ja no siguin rendibles i, com 
a conseqüència, que molts laborato-
ris n’hagin deixat de fer». Per la seva 
banda, la titular de la Farmàcia Sant 
Eloi va explicar que també és dona 
un altre escenari de ruptura d’estoc 
quan «el laboratori que fabrica no té 
matèria primera, i fins que la rep, tor-
na a produir i serveix un medicament 
poden passar mesos».

En l’actualitat, doncs, «falten 
molts fàrmacs, de molts tipus, molt 
importants i de primera necessitat», 
va destacar Rodríguez. Més en detall, 
els que presenten més problemes de 
subministrament al país són alguns 
antibiòtics, en particular els orals 

La manca de medicaments a les 
farmàcies s’agreuja cada cop més
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L’Ozempic, els antibiòtics i els analgèsics són 
els fàrmacs amb menys subministrament al país

La circumstància ha existit sempre, però des 
de l’esclat de la pandèmia s’ha anat accentuant
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33 Imatge d’arxiu d’una farmàcia de Sant Julià de Lòria.
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pediàtrics, els antihipertensius, els 
analgèsics i els antidiabètics. Això sí, 
tots els titulars contactats van coin-
cidir amb un medicament en especí-
fic, l’Ozempic. Es tracta d’un medica-
ment que s’utilitza per tractar paci-
ents adults amb diabetis tipus 2. «Hi 
havia tanta demanda que vam tenir 
una ruptura d’estoc, i el laboratori ja 
no ho enviava», va comentar Ramos.

Cal destacar, però, que no des de 
l’inici de l’afer van ser els mateixos fàr-
macs els que presentaven una manca 
de subministrament. En aquest sen-
tit, els que manquen en l’actualitat 
«s’han afegit a la llista, fent-la més 
llarga», va lamentar la titular de la 
Farmàcia Sant Eloi. Així, Miró va po-
sar com a exemple que va haver-hi 
una ruptura de l’aspirina, ja que la fà-
brica va tancar durant un temps, pro-
vocant un desajust en l’estoc. Un fet 
que es va repetir amb el paracetamol, 
«que anava embalat amb un blíster 
que contenia molt d¡alumini i amb 

«Estic preocupada perquè 
el que fan a Espanya i 
França és protegir-se del 
desabastiment, i Andorra 
queda en un segon terme»

«Poden passar mesos 
des que un laboratori 
que fabrica rep matèria 
primera, torna a produir un 
medicament i el serveix»

ROSER MIRÓ ALBA RAMOS
TITULAR FARMÀCIA ROSER MIRÓ

«Abans ja faltaven certs 
fàrmacs i ara s’estan 
afegint uns altres de molts 
tipus, molt importants i de 
primera necessitat»

ALFRED RODRÍGUEZ
TITULAR FARMÀCIA LES ANELLETES TITULAR FARMÀCIA SANT ELOI

Als farmacèutics 
els inquieta la situació 
i creuen que la solució 
hauria de passar pels 
fabricants i els majoristes

l’encariment d’aquest material va ha-
ver-hi una discordança».

Amb tot, als titulars els preocupa 
molt la situació: «M’inquieta perquè 
el que fan a Espanya i França és pro-
tegir-se d’aquest desabastiment, i An-
dorra queda en un segon terme», va 
afirmar la titular de la Farmàcia Ro-
ser Miró. Així mateix, Rodríguez va 
assenyalar que «el problema és per 
a tothom, tant pel farmacèutic com 
pel pacient». 

Finalment, van considerar que la 
situació es pot arribar a normalitzar, 
tot i que «no depèn de nosaltres», va 
comentar Ramos. En relació amb ai-
xò, les solucions creuen que passen 
pels laboratoris fabricants i els majo-
ristes. «Suposo que és feina dels labo-
ratoris, que s’aniran normalitzant se-
gons la demanda», va explicar Miró, 
mentre que el titular de la Farmàcia 
Les Anelletes va considerar que cal-
dria «que els majoristes rebessin tota 
mena de medicaments i les suficients 
quantitats». H 
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L’oposició el 
critica i proposa 
un canvi de 
format

Espot aprofita la televisió 
pública per fer balanç del curs

gislatura, per posar un exemple, i re-
tre comptes davant dels ciutadans 
mentre encara hi ha temps per re-
vertir algunes polítiques.

Però no només cal parlar del 
quan, sinó també del com. Es fa evi-
dent que el format d’enviar les pre-
guntes prèviament per part dels ciu-
tadans i que sigui el mateix Govern 
qui seleccioni les que es contestaran 
i les que no, amb temps suficient 
per preparar la resposta i sense pos-
sibilitat de rèplica, no sembla el més 
transparent. Un governant d’altura 
s’hauria de sotmetre en directe a les 
preguntes ciutadanes, amb un mí-

E
l programa de televisió El 
cap respon és una molt bo-
na idea, però depèn com 
es faci i quan es faci. D’en-
trada, que el cap de Go-

vern respongui les inquietuds dels 
ciutadans no només és d’aplaudir, 
sinó que fins i tot és necessari. Ara 
bé, que ho faci a les portes del final 
de la legislatura, poques setmanes 
abans d’una convocatòria d’elecci-
ons i amb els partits escalfant mo-
tors pel circ electoral, no sembla pre-
cisament el millor moment, perquè 
els més malintencionats poden con-
cloure que es fa servir la televisió pú-

blica per fer-se autobombo i entrar a 
l’arena electoral més ben situat que 
els seus oponents, fent servir un mit-
jà que paguen religiosament tots els 
ciutadans. Semblaria més raonable 
fer-ho a la meitat de cada any de le-

nim de selecció dels ciutadans pre-
sents a la sala, però sense conèixer 
les preguntes.

Així les coses, encara queda molt 
camí per fer en la gestió de la televi-
sió pública, que no pot ser una ex-
tensió del Govern, amb directores 
posades a dit sense cap filtre previ, 
i programes de dubtosa oportuni-
tat que més aviat serveixen per re-
alçar la figura governamental i no 
pas per donar un servei real al ciuta-
dà. Tant que es treu pit amb l’homo-
logació en certs aspectes, en aquest 
encara s’està molt lluny d’assolir-la. 
Temps al temps.
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L’
accés a l’habitatge és el 
principal problema que 
afronta el nostre país des 
de ja fa uns quants anys. 

Aquest problema, que limita la lli-
bertat dels individus introduint un 
condicionant econòmic de primer or-
dre en les seves vides, no s’ha abordat 
de la manera adequada per les políti-
ques del Govern de l’actual legislatu-
ra. Per la nostra part, hem procurat 
aportar una visió pròpia que dugu-
és el Govern a posar en marxa políti-
ques adequades. La majoria d’aques-
tes han estat omeses, d’altres han es-
tat inspiradores. En resum, l’acció del 
Govern ha estat tèbia i erràtica, ja que 
no s’ha optat a temps per la determi-
nació ni per la creació d’un marc esca-
lat d’actuació sobre l’habitatge. 

El 30 de novembre de 2018, en 
aquest mateix espai, escrivia respec-
te a les mesures –i el seu escalat– amb 
que es podia abordar la qüestió de l’ac-
cés a l’habitatge. En el curt termini la 
flexibilització dels ajuts, en el mitjà 
termini informació i instruments de 
mesura i de gravamen, en el llarg ter-
mini habitatge públic. Aquest guió 
és el que, aproximadament, hem se-
guit durant aquests anys. Vagi aquí 
un compendi de les mesures propo-
sades durant aquesta legislatura. Dis-
culpin els hipotètics errors en la data 
o en la cita de les mesures.

A la Llei de mesures urgents pel 
2020 –votada el 2019– vam propo-
sar la pròrroga de cinc anys o equi-
valent al contracte, el registre de la 
propietat i la participació dels grups 
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parlamentaris a la Taula Nacional de 
l’Habitatge. En el marc de les mesu-
res Covid (2020) vam negociar la fle-
xibilització dels requisits de l’ajut a 
l’habitatge amb la creació d’un arti-
cle 17bis del reglament de prestaci-
ons econòmiques d’Afers Socials, fle-
xibilització assolida que inspirarà les 
posteriors. Vam proposar també, tot 
i que sense èxit, la possibilitat de re-
negociar la cadència hipotecària. A la 
Llei de mesures urgents pel 2021 –vo-
tada el 2020–, vam proposar un text 
alternatiu i esmenes parcials amb 
una pròrroga equivalent al contrac-
te o al temps de la darrera pròrroga, 
una subvenció Renova condicionada 
a que la reforma resultés en habitat-
ge de preu assequible, la introducció 
d’un Pla pel Dret a l’Habitatge –asso-
lida– i la incorporació de l’Associació 
de Consumidors i del Fòrum Nacio-
nal de Joventut a la Taula d’Habitat-
ge –assolida. Per a aquella llei també 
es va presentar un recurs de constitu-
cionalitat que no va prosperar, basat 
en el combat de la mesura d’exemp-
ció de requisits d’habitabilitat i, so-
bretot, de la mesura de supressió de 
la cessió obligatòria.

Les propostes no acabaven allà 
i seguien al pressupost 2021 –votat 
2020– amb la deriva de les partides 
del multifuncional a la construcció 
d’habitatge de preu assequible i amb 
la creació i dotació d’un Departa-
ment de l’Habitatge que centralitzés 
l’acció governamental en habitatge. 
A la llei de creació de l’Institut Naci-
onal de l’Habitatge –votada el 2021–

vam proposar una definició d’habi-
tatge d’ús social –de promoció públi-
ca únicament– i de preu assequible, 
la funció de l’INH com a creador i ges-
tor de l’Índex de Preus de Referèn-
cia –eina fonamental en el nostre es-
quema–, la creació d’un institut amb 
funcions informatives i d’assessora-
ment en polítiques d’habitatge, la re-
formulació del registre de contrac-
tes de lloguer amb ingrés directe del 
contracte per part del propietari, i de 
nou vam plantejar l’estratègia gene-
ral vers l’habitatge: 1) Ajuts en el curt 
termini; 2) Institut gestor informatiu 
i assessor en el mitjà termini; i 3) Pro-
moció d’habitatge públic de preu as-
sequible, volíem acció directa del Go-
vern en habitatge –amb les dotacions 
justificades al pressupost.

Ja a la Llei mesures urgents pel 
2022 –votada el 2021– proposàvem 
una pròrroga de dos anys, una nova 
definició de preu assequible consis-
tent en no superar el 30% de l’Ingrés 
Familiar Medià. Del càlcul de l’IFM 
s’encarregava el Departament d’Esta-
dística i s’introduïen condicionants 
d’ubicació i característiques per ma-
tisar el lloguer. Es tracta d’una vincu-
lació efectiva, real i sostenible entre 
ingressos i preu del lloguer. També 
vinculàvem la pujada de salaris a la 
pujada dels lloguers. Pel pressupost 
del 2022 –votat el 2021– tornàvem a 
proposar la deriva de les partides del 
multifuncional a habitatge de preu 
assequible i plantejàvem la reforma 
de l’Impost d’Habitatges Buits amb 
un lleuger augment del tipus, la des-
tinació finalista per a l’habitatge de 
preu assequible i la revisió de les con-
dicions, una reforma de l’impost que 
ha inspirat la practicada recentment 
pel Govern. 

Deixo fora les resolucions del De-
bat d’Orientació Política, les pregun-
tes amb resposta oral i escrita, la de-
manda de publicitat activa de la pròr-
roga, els informes del Raonador del 
Ciutadà, el pacte d’Estat per l’habi-
tatge i la proposició de llei per a la 
creació d’un fons públic d’habitat-
ge presentada a inicis de legislatura. 
Aquesta ha estat la nostra acció en ha-
bitatge durant aquests anys. H
Conseller general del PS

SÁNCHEZ
CARLES
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La tribuna

Realitats paral·leles
Les emocions negatives duren més en línia i les plataformes ho saben i ho exploten

Bellera

Tot i que la tecnologia digital no és nociva per 
si mateixa, la forma com es fa servir comença a 
estar en dubte, ja que perjudica la salut social

EL PERIÒDIC

ÀUREA

L
es realitats paral·leles s’han 
ensenyorit de l’esfera pú-
blica. Aquest fenomen, que 
es tradueix també en mil i 
una formes de negacionis-

me, s’ha vist agreujat per la dinàmi-
ca de les xarxes socials, una dinàmi-
ca digna de ser analitzada. La polarit-
zació provocada per aquestes eines 
aparentment lúdiques i innòcues 
ha acabat nodrint la creació d’uns 
espais ideològics completament es-
tancs que fan sovint una lectura de 
la realitat amb una objectivitat més 
que dubtosa. Aquesta tendència s’ha 
escampat arreu i es pot percebre el 
seu rastre per exemple en l’intent de 
cop d’estat al Brasil per part dels se-
guidors de Bolsonaro, un calc del que 
havia succeït fa dos anys en els Estats 
Units amb l’assalt al Capitoli. 

Un es pot formular moltes pre-
guntes davant d’aquest fet i malgrat 
que la tecnologia digital per ella ma-
teixa no resulta nociva, la forma en 
com s’utilitza comença a estar en 
dubte, ja que està perjudicant la sa-
lut del conjunt de la societat. Ho su-
bratlla molt bé Jaron Lanier, un dels 
pioners de Silicon Valley, enginyer, 

que és un acrònim, Bummer, sobre el 
que ell anomena «Comportaments 
dels usuaris modificats i convertits 
en imperis de lloguer». Bummer és, 
segons ell, una «màquina estadística 
que viu en els núvols», i és així com 
defineix a les quatre o cinc empre-
ses de xarxes socials que gairebé mo-
nopolitzen l’oferta. Per obtenir su-
cosos guanys econòmics aquestes 
empreses recopilen dades dels usu-
aris amb els quals no tenen cap res-
ponsabilitat i després utilitzen tota 
aquesta informació per a manipu-

lar aquests mateixos usuaris. Lani-
er sosté que els algoritmes del Big 
data han creat un nou model en el 
qual el comportament dels usua-
ris és el producte. I a partir d’aquí 
les grans corporacions estan utilit-
zant els avenços més punters en el 
sector per mirar de canviar o mode-
lar la conducta dels usuaris en bene-
fici propi o en el de tercers, és a dir 
per a qualsevol client que vulgui in-
duir certs tipus de comportaments 
i d’idees en els individus, sigui per-
què comprin un producte o bé per-
què votin un determinat partit. 

Per tant, no es pot obviar l’evidèn-
cia que aquesta forma d’aplicar la 
tecnologia representa un gran pe-
rill, i ja estem començant a veure’n 
les conseqüències. S’ha descobert, a 
més, que a les xarxes l’odi es cana-
litza molt millor que les emocions 
més positives i això explica en part 
la gran facilitat amb la qual tot un 
seguit d’emocions negatives com la 
ira o la indignació inunden l’àgora 
pública dia rere dia i enverinen la 
convivència. Les emocions negatives 
duren més en línia i les plataformes 
ho saben i ho exploten. D’aquesta 
manera, els algoritmes es van ajus-
tant per a aconseguir captar l’aten-
ció dels usuaris i fer que aquests es 
vagin comportant d’una forma que 
resulti rendible per les grans corpo-
racions. Malgrat aquest panorama 
preocupant, Lanier es mostra espe-
rançat, creu que si les persones exer-
ceixen el seu criteri i no es deixen 
manipular la situació es revertirà. 
Qui sap, potser per a molts les reali-
tats paral·leles fetes a mida dels pro-
pis desitjos ja s’estan erigint en zona 
de confort i haurem fet tard. H
Artista visual i escriptora

El benestar digital dels adolescents

L’any passat vam publicar, gràcies a 
la col·laboració del Ministeri d’Edu-
cació, el primer estudi fet a Andorra 
sobre l’impacte de la tecnologia en 
els adolescents. 

Mirador

Un de cada tres dedica més de 
cinc hores al dia a connectar-se a In-
ternet i les xarxes socials, un percen-
tatge que s’enfila fins al 48% el cap 
de setmana. El 66% ha acceptat al-
guna vegada persones que no conei-
xien en una xarxa social i el 30% ha 
arribat fins i tot a quedar físicament 
amb elles alguna vegada. Un de cada 
quatre té discussions cada setmana a 
casa de l’ús del mòbil o les TRIC i un 
41% informa que els seus pares acos-

tumen a utilitzar el mòbil durant els 
àpats. La meitat dels adolescents que 
juga habitualment, ho fa a videojocs 
no recomanats per a menors (identi-
ficats com a PEGI18), encara que so-
lament un de cada cinc progenitors 
es fixa en l’indicador esmentat o hi 
posa alguna mena d’impediment. El 
percentatge d’adolescents que han 
apostat o jugat diners en línia algu-
na vegada a la vida és del 45%. El 2% 
ho fa almenys una vegada al mes. So-

lament el 5% dels adolescents en-
questats diu que pateix assetjament 
escolar i el 3%, ciberassetjament. No 
obstant això, el 31% i el 13%, respec-
tivament, revelen haver-ne patit en 
algun moment de la seva vida.

La tecnologia és molt present en 
la vida d’aquests joves i ho fa des de 
diferents àrees: l’educativa, la soci-
al, la familiar, l’esportiva, etc… per 
tant, és molt important entendre, 
que tot allò que fem a partir d’ara 

per promoure un ús responsable de 
la tecnologia s’ha de realitzar de ma-
nera conjunta i cooperativa. No hi 
ha un únic responsable ni un únic 
interlocutor vàlid. El canvi real i po-
sitiu esdevindrà de la unió i la coor-
dinació de tots aquells que partici-
pem en la vida dels adolescents i que 
promouen el seu benestar i sobre-
tot amb la participació activa dels in-
fants i joves. H
Unicef Andorra

Miguel
MERCÈ

músic i escriptor. Els seus llibres re-
flecteixen el que molts pensen, però 
a més ho fa des del seu coneixement 
profund de la tecnologia i del fun-
cionament dels algoritmes, un dels 
elements clau de tot aquest entra-
mat. Lanier és considerat com el cre-

ador oficial de la realitat virtual i el 
seu currículum, envejable, el fa una 
veu a tenir molt en compte. El seu 
darrer llibre s’intitula Deu raons per 
esborrar les teves xarxes socials de segui-
da i el va publicar el 2018. Aquest te-
òric ha encunyat fins i tot un terme, 
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COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

E
l Consell de Ministres va do-
nar ahir el vistiplau a decla-
rar projecte d’interès nacio-
nal la reordenació d’espais 

i volumetria, millora de la permea-
bilitat i l’accessibilitat del front est 
de la plaça Major de Sant Julià de Lò-
ria. Tal com estableix la Llei general 
d’ordenació del territori i urbanis-
me, els projectes d’interès nacional 
estan destinats a la construcció d’in-
fraestructures viàries i de comunica-
ció, a l’execució de la política hidràu-
lica, de sanejament i energètica, a la 
lluita contra la contaminació i a la 
protecció de la natura, i també a la 
dotació de serveis de caràcter sanita-
ri, assistencial, educatiu, cultural, es-
portiu, esportivorecreatiu, adminis-
tratiu, de seguretat i protecció civil. 

La iniciativa del comú consisteix 
a desenvolupar una intervenció ur-
bana que aborda tres vessants dife-
rents, però coordinats en una actu-
ació conjunta de reforma urbanísti-
ca. En primer lloc, es contempla un 
creixement d’infraestructures viàri-
es públiques amb l’ampliació de l’es-
pai públic i la creació d’un nou vial 
cívic per a vianants, que connectarà 
la plaça Major amb la zona de Camp 
de Perot, en forma d’itinerari accessi-
ble. Així mateix, el projecte també té 
un vessant cultural, que té en comp-
te tant la morfologia que conserven 
els edificis de la plaça, la qual és co-
herent amb la fesomia històrica del 
conjunt arquitectònic al voltant del 
perímetre de la plaça, com també la 
proximitat de l’església de Sant Julià 
i Sant Germà, bé d’interès cultural.

Finalment, es preveu un vessant 
educatiu, en tant que el nucli del po-
ble de Sant Julià de Lòria constitueix 

33 La plaça Major de Sant Julià de Lòria.

El Govern amplia la plaça Major 
de Sant Julià i hi farà un vial cívic
També s’inclourà un vessant cultural i un altre d’educatiu, tenint en compte el campus universitari 
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CONSELL DE MINISTRES

un campus universitari, de caràcter 
urbà en el qual les places poden ju-
gar un paper rellevant en els campus 
urbans, podent ser espais de convi-
vència de l’alumnat, on es propicia 
passejar, llegir o estudiar a l’aire lliu-
re, interactuar entre estudiants, ac-
tivitats universitàries de lleure, etc. 
D’aquesta manera, la declaració per-
metrà que la volumetria del front 
est de la plaça, que es visualitzarà 
des d’aquesta, conservi la volume-
tria que avui es troba amenaçada pel 
marge de llibertat per edificar que 

les normatives actuals permeten. A 
més, per millorar les connexions, el 
projecte planifica un passatge per a 
vianants, totalment accessible, de sis 
metres d’amplada que unirà la plaça 
amb la zona del Camp de Perot mit-
jançant un carrer de caràcter cívic, 
una escala i un ascensor. S’hi ha de 
sumar, com a element substancial 
de l’actuació que planifica el Projecte 
d’Interès Nacional, una significativa 
ampliació de la superfície de la plaça 
pública, per circulació, passeig i gau-
di de vianants. H

El Govern ha aprovat un nou sis-
tema de compensacions per a 
les companyies d’autobusos per 
l’aplicació del transport públic 
gratuït. D’aquesta manera, si fins 
ara l’Executiu satisfeia un im-
port de 30 euros per forfet men-
sual ara abonarà 1,31 euros per 
trajecte. Tal com va apuntar el 
ministre de Finances i Portaveu, 
César Marquina, s’ha comprovat 
que el 70% dels usuaris duu a ter-
me menys de 15 viatges al mes i es 
considera més «just» aquest nou 
sistema de compensació que per-
metrà que al llarg d’aquest any 
el transport públic continuï sent 
gratuït per als ciutadans. Marqui-
na va destacar que aquestes com-
pensacions han estat negociades 
amb les companyies i que és «nor-
mal» que un cop clos el període de 
prova que ha suposat la implan-
tació d’aquesta gratuïtat, des del 
Govern s’hagin posat «les dades 
sobre la taula» i s’hagi optat per 

La gratuïtat 
del bus es 
compensarà 
per trajecte
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MARICEL BLANCH

33 El Servei d’Immigració.

Ampliació de les quotes per a 
l’hoteleria, restauració i comerç

El Govern ha aprovat l’ampliació 
de les quotes especials de les auto-
ritzacions d’immigració tempo-
rals per a les activitats de la tem-
porada d’hivern 2022-2023 en els 
sectors de l’hoteleria; el comerç en 
general, inclòs el de lloguer de ma-
terial esportiu, i activitats immo-
biliàries; les agències de viatges i, 
les empreses de neteja i bugaderia.

Avui dia, els contingents de quotes 
aprovats pels sectors de l’hoteleria 
i del comerç en general, inclòs el de 
lloguer de material esportiu, i acti-
vitats immobiliàries s’han exhau-
rit, havent fins i tot fet ús de l’am-
pliació del 30% previst en els res-
pectius reglaments. S’han lliurat, 
respectivament, 4.455 autoritzaci-
ons al sector hoteler i 468 al sector 
del comerç en general, inclòs el de 
lloguer de material esportiu, i ac-
tivitats immobiliàries. I, en rela-
ció amb els reglaments de quota es-
pecials aprovats pels sectors de les 
agències de viatges i de les empre-
ses de neteja i bugaderia, els seus 

contingents inicials també s’han 
exhaurit, trobant-se actualment 
fent ús de l’ampliació del 30% pre-
vista, que està a punt de ser esgo-
tada.

Tenint en compte aquests fets, i 
per tal de «no perjudicar el correc-
te funcionament de les empreses 
durant la temporada de major ac-
tivitat» s’han aprovat aquestes am-
pliacions que suposen 500 permi-
sos més per al sector hoteler; 100 
per al comerç en general, inclòs el 
de lloguer de material esportiu i 
activitats immobiliàries; 15 per a 
agències de viatges i 30 per a em-
preses de neteja i bugaderia. H

En total, s’han lliurat 4.455 
autoritzacions al sector 
hoteler i 468 al comercial

EL PERIÒDIC
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S’ha comprovat que el 
70% dels usuaris no fa 
més de 15 viatges al mes

un sistema «més equànime», de 
tal manera que «pagui pel servei 
prestat». El portaveu del Govern 
va manifestar que fins ara l’Exe-
cutiu abonava 30 euros per cada 
abonament activat i utilitzat.

Qüestionat sobre si nous col-
lectius, com els temporers, po-
den ser inclosos com a benefici-
aris d’aquesta mesura, Marquina 
va reconèixer que «no es planteja 
cap canvi» de moment, segons va 
informar l’ANA. 

Cal recordar que la tarifa con-
tinua estant subvencionada al 
100% per als usuaris, amb viatges 
gratuïts i il·limitats en les línies 
regulars, sense tenir en comp-
te la zona i la direcció del recor-
regut. Per beneficiar-se de l’abo-
nament resident cal disposar de 
residència o ser andorrà i no dis-
posar d’un altre abonament sub-
vencionat pel Govern. L’abona-
ment es pot aconseguir a l’Es-
tació Nacional d’Autobusos o a 
través del web de FEDA Soluci-
ons. H

La zona es 
connectarà amb 
Camp de Perot amb 
una àmplia vorera, una 
escala i un ascensor
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33 Xavier Espot, aquest dimarts en el programa televisiu.

@albert_belis

FINAL DE LEGISLATURA

L’
oposició parlamentària i ex-
traparlamentària va valorar 
ahir el programa de televi-
sió El cap respon, que va eme-

tre aquest dimarts Andorra Televisió i 
en què el cap de Govern, Xavier Espot, 
va respondre les preguntes de la ciuta-
dania, sobretot en matèria de pèrdua 
de poder adquisitiu i d’habitatge. En 
aquest sentit, els partits de l’oposició 
van qualificar la intervenció d’Espot 
de «poc ètica» i d’«acte de campanya 
finançat per tots», en referència al fet 
que la legislatura es troba en la recta 
final i que s’albira la convocatòria de 
les eleccions generals.

«Nosaltres ho vam veure com un 
acte de precampanya finançat per 
tots nosaltres, perquè va tenir lloc a la 
televisió pública que paga tota la ciu-
tadania», va afirmar el secretari d’or-
ganització del Partit Socialdemòcrata 

L’oposició titlla de 
«poc ètic» i d’«acte 
finançat per tots» 
‘El cap respon’
Creuen que cal canviar 
el format, amb les 
preguntes en directe

ALBERT BELIS
ESCALDES-ENGORDANY

(PS). A més, «només va servir per blan-
quejar les polítiques de Demòcrates, 
que hem vist que no són efectives, ja 
que han deixat la crisi més gran de po-
der adquisitiu dels darrers anys». Ai-
xí doncs, «ja ens sembla bé que faci un 
acte de precampanya, però no ente-
nem per què ho hem de pagar tots». 
Ara bé, «si vol començar a fer precam-
panya, juguem tots amb les mateixes 
cartes, que sigui responsable i convo-
qui eleccions d’una vegada».

Sobre el fons de la intervenció, Ba-
ró va afirmar que «la conclusió és que 
han convertit l’estat del benestar en 
un estat assistencialista, cosa que ja 
els hi va bé i fins i tot treuen pit de to-
tes les ajudes que donen, i això és un 
problema, perquè la gent no pot viure 
sense aquestes ajudes». Per tant, «ells 
creuen que la solució és donar ajudes 
en lloc de fer polítiques perquè la gent 
pugui viure amb els seus recursos». Ai-
xí les coses, «no va aportar absoluta-
ment res, perquè les respostes van ser 
buides i sense cap sentit».

Des de les files extraparlamentàri-
es, un dels nous partits que concorre-
ran als propers comicis, Concòrdia, 
també hi va dir la seva. «En un mo-
ment com l’actual està bé que el cap 

de Govern faci una al·locució, però és 
poc ètic i lleig fer-ho d’aquesta mane-
ra, poc temps abans de les eleccions», 
va afirmar el tresorer de la formació, 
Martí Alay. Tot i això, va recalcar que 
Espot va reconèixer que la inversió es-
trangera en immobles «no aporta els 
grans avantatges que fins ara defen-
sava i es va retractar sobre ell mateix 

quan ens havia acusat de voler empo-
brir el país». Per això, «en veure que re-
coneixia que teníem raó ens va causar 
una gran alegria».

Pel que fa al format del programa, 
coincideixen que s’hauria de canviar, 
amb les preguntes dels ciutadans fe-
tes en directe i no seleccionades prè-
viament. Segons el dirigent socialde-

PS

33 La taula presidencial del congrés celebrat ahir.

El PS aprova els nous estatuts
per un partit més «plural» i «obert»

El Partit Socialdemòcrata (PS) va re-
unir ahir la militància a la seu de la 
formació amb motiu de la celebració 
del XIX Congrés extraordinari. A l’ac-
te es van establir els quatre eixos del 
programa electoral, i es van presen-

tar i es van debatre els nous estatuts 
del partit, que tenen com a objectiu 
fer un PS més «obert» i «plural», que 
incorpori al projecte les propostes 
que es fan des de la ciutadania i es pu-
gui identificar «més fàcilment» les 
necessitats per contribuir a la solu-
ció dels problemes, segons va infor-
mar en un comunicat.
 El partit tindrà una estructura 
«més àgil» en la presa de decisions, 
sobretot per moments com l’actual 
en què «són necessàries» accions im-

mediates, crear espais de debat i de 
propostes programàtiques i ideolò-
giques que permetin la participació 
de persones que no tenen un vincle 
directe amb el PS i introduir les eines 
que permetin construir una «major 
complicitat» amb entitats externes 
que serveixin com a enllaç entre ciu-
tadans i partit. Els nous estatuts tam-
bé permetran que l’executiva sigui 
«més funcional» i se centri més en 
les tasques assignades als diferents 
membres que la conformen. H

Estableix els quatre eixos 
del programa electoral en 
el congrés extraordinari

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

«Va servir per blanquejar 
les polítiques de DA, que 
no són efectives, perquè 
han deixat la crisi més 
gran dels darrers anys»

«En veure que reconeixia 
que teníem raó en la 
inversió estrangera en 
immobles ens va causar 
una gran alegria»

PERE BARÓ

MARTÍ ALAY

SECRETARI D’ORGANITZACIÓ PS

TRESORER DE CONCÒRDIA

mòcrata, «es va fer en directe, però es 
podria haver gravat perfectament, 
perquè les preguntes venien selecci-
onades, així que al final exercici de 
transparència cap ni un». Ara bé, «si es-
tà ben fet, el format és bo, els comenta-
ris de youtube no poden estar bloque-
jats i les preguntes han de ser en direc-
te perquè el cap de Govern respongui 
sense un filtre previ, ja que ara el ciu-
tadà no pot replicar».

Des de Concòrdia, creuen que cal 
«comparar-se». Així, «nosaltres vam 
fer un acte sobre habitatge amb torn 
de preguntes obert i en vam sentir de 
tots colors, així que el millor escenari 
seria escoltar veritats com les que no-
saltres vam escoltar». En aquest sen-
tit, «el format de pregunta modera-
da limita la possible crítica que tin-
gui la ciutadania envers el Govern». 
Per tant, Concòrdia proposa que es fa-
ci trimestralment i que els partits de 
l’oposició parlamentària també pu-
guin participar del format. H
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UNNIC

33 La instal·lació de les màquines slot.
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OCI

E
l Gran Casino d’Andorra, 
ubicat dins el centre d’oci 
integral Unnic, mostra 
a poc a poc l’aspecte defi·

nitiu amb què obrirà portes el prò·
xim 4 de març. Segons van informar 
en un comunicat, aquesta setmana 
han començat a arribar fins a 85 mà·
quines slot, que un cop col·locades 
conformaran un dels espais del casi·
no amb un total de 155 posicions de 
joc que incorporen tecnologia d’úl·
tima generació.

A banda, també està previst que 
aquesta setmana arribin els barreja·
dors automàtics per mesclar les car·
tes, així com les fitxes de joc. I de ca·
ra a la setmana vinent, s’espera l’ar·
ribada de les taules i els cilindres de 
les ruletes, de manera que a mitjans·
de febrer quedaran instal·lats tots 
els elements per a la pràctica dels 
jocs d’atzar que s’oferiran al Gran 
Casino d’Andorra.

Cal recordar que la zona de joc es 
divideix en tres espais a dins del cen·
tre d’oci integral Unnic: el de màqui·
nes slot, el d’apostes esportives i el 
de jocs clàssics d’un casino: ruleta 
americana, ruleta electrònica, Blac-
kjack, pòquer Texas Hold’em Bonus, pò·
quer caribeny, Mini Punt i Banca, 
Omaha i jocs de cercle. A més, l’es·
pai on s’ubica tota l’oferta de jocs 
clàssics de casino compta amb una 
zona reservada.

El director del Gran Casino d’An·
dorra, Josep Dos Santos, va explicar 
que «en les properes dues o tres set·
manes quedaran instal·lats tots els 
elements propis d’un casino per a la 
pràctica de jocs d’atzar. Els crupiers, 
que continuen fent formació a casi·

Unnic comença a rebre les 
màquines slot i taules de joc
El centre preveu que al llarg de la setmana arribin els barrejadors de cartes

EL PERIÒDIC
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33 Imatge d’arixiu d’un instant d’una reunió de treball del l’octubre.

Andorra i la Comissió Europea van 
mantenir ahir la primera ronda de 
negociació del 2023 sobre el pro·
jecte d’acord d’associació que ha 
de permetre l’accés progressiu i 
estructurat al mercat interior de 
la Unió, segons va informar el Go·
vern en un comunicat. En aquest 
sentit, la sessió va abordar la nor·
mativa europea que Andorra hau·
ria de reprendre en matèria de co·
merç, normes tècniques dels pro·
ductes, medi ambient, duana i 
agricultura. 

Amb la continuació de les ron·
des de negociació, les dues dele·
gacions compleixen l’objectiu de 
seguir negociant i avançant en la 
conclusió provisional dels anne·
xos, reservant els dossiers més sen·
sibles de la negociació, i de caràc·
ter més polític, per les properes ses·

AFERS EXTERIORS

Reunió amb la UE en el marc 
de l’acord d’associació
Andorra i la Comissió 
Europea mantenen la 
primera negociació del 2023

sions. En aquest sentit, la reunió 
d’ahir va permetre avançar subs·
tancialment en l’annex II, sobre 
normes tècniques dels productes, 
en què es van tractar vuit dels 24 
capítols que conformen aquest llis·
tat de normativa. A banda, també 
es va avançar en diferents capítols 
dels annexos de comerç i medi am·
bient. 

Pel que fa al debat sobre els te·
mes de duana i d’agricultura, els 
intercanvis van abordar qüestions 
molt concretes pendents d’aclarir 
abans de procedir a un tancament 
provisional d’aquests, en les pròxi·
mes rondes.

Així doncs, les dues delegacions 
van concloure que aquest ritme i 
metodologia és adient en vista a as·
solir el termini previst per Andorra 
i la Unió Europea de conclusió del 
text del projecte d’Acord a finals 
d’aquest any. 

Finalment, el Govern va recor·
dar que les pròximes rondes per a 
la negociació de l’Acord d’associa·
ció estan previstes el 2 de març i el 
20 d’abril. H

EL PERIÒDIC
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33 Un moment del pacte, ahir.

Col·laboració entre Actinn 
i la Universitat Europea IMF

La Universitat Europea IMF (eUniv), 
institució andorrana d’ensenya·
ment superior establerta a Sant Ju·
lià de Lòria, i Actinn, el clúster de 
la innovació i les noves tecnologi·
es d’Andorra, van signar ahir un 
acord de col·laboració adreçat a coo·
perar en projectes de formació que 
Actinn impulsi entre els seus socis 
i col·laboradors, així com engegar 
un programa de formació continu·
ada adaptada a les necessitats dels 
socis del clúster acreditat per una 
institució d’ensenyament superior. 

El rector de la eUniv, Antoni No·
guero, va constar que «aquest acord 
de col·laboració amb Actinn palesa i 
referma el nostre compromís insti·

EDUCACIÓ

EL PERIÒDIC
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D’altra banda, el president del 
clúster, Albert Moles, va afirmar 
que «les nostres empreses i col·
laboradors necessiten cada vegada 
més adaptar les seves capacitats i 
les competències dels seus equips a 
un entorn volàtil, incert, complex i 
ambigu, i per aquest motiu cal im·
pulsar programes de capacitació in·
novadors».

Cal recordar que la Universitat 
Europea és una institució andorra·
na d’ensenyament superior, pro·
moguda per la Fundació Layret, i 
autoritzada pel Govern des del mes 
de desembre de 2019. Imparteix, en 
modalitat no presencial, ensenya·
ments conduents a l’obtenció de tí·
tols estatals andorrans pertanyents 
als tres cicles universitaris de l’Es·
pai Europeu d’Educació Superi·
or, mentre que Actinn és el primer 
clúster privat d’Andorra, nascut en 
2015 i conformat en l’actualitat per 
més de 70 empreses i professionals. 
La missió d’aquesta associació és 
contribuir a la millora de la compe·
titivitat de les empreses andorranes 
facilitant l’accés a les noves tecnolo·
gies i la innovació. H

nos de Badajoz i Múrcia, a partir de 
la segona quinzena de febrer podran 
completar les pràctiques in situ aquí 
a Andorra per familiaritzar·se amb 
el seu nou lloc de treball».

Per la seva part, el director gene·
ral d’Unnic, Ivan Armengod, va co·
mentar que «l’arribada de les màqui·
nes, les taules i tots els materials del 
casino es produeix sobre els termi·
nis previstos. També les altres àre·
es d’Unnic, com les zones de restau·
ració o la sala d’espectacles, entre al·
tres, avancen al ritme previst». H

L’acord preveu cooperar 
en projectes de formació 
dels socis del clúster

Satisfacció en la 1a Jornada 
de Benestar Digital d’Andorra

La primera Jornada de Benestar Di·
gital, organitzada per Unicef An·
dorra i Andorra Telecom, es va cele·
brar ahir i  va comptar amb la parti·
cipació d’11 entitats que treballen 
en l’àmbit de la infància i la joven·
tut al país.

La jornada es va obrir amb una 
intervenció del director científic 
de l’estudi Impacte de la tecnologia en 
l’adolescència i professor de la Uni·
versitat de Santiago de Composte·
la, Antonio Rial Boubeta. Seguida·
ment, van intervenir l’Elena Rosell 
i el Bernat Solanellas, alumnes de 
segon de batxillerat del col·legi Sant 
Ermengol, amb qui el professor Ri·
al va mantenir un diàleg distès cop·

sant l’opinió dels joves sobre l’ús de 
la tecnologia. A continuació, cada 
entitat va poder presentar a la res·
ta d’assistents les activitats que està 
desenvolupant en l’entorn digital. 

La sessió va concloure amb un 
treball en equip per identificar qui·
nes àrees serien les prioritàries i 
sobre les que s’hauria de treballar 
més intensament, a més de quins 
objectius poden ser compartits per 
les diferents entitats. H

Participen 11 entitats que 
treballen en l’àmbit de la 
infància i la joventut al país

BALANÇ

EL PERIÒDIC
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tucional amb la creació i difusió del 
coneixement en l’àmbit de la inno·
vació i de les noves tecnologies, cer·
cant sempre un desenvolupament 
social i econòmic just i sostenible».

ANDORRA TELECOM

33 Un instant de la jornada.

«Les altres àrees, com 
les zones de restauració 
o la sala d’espectacle, 
entre altres, també 
avancen al ritme previst»

IVAN ARMENGOD
DIRECTOR GENERAL UNNIC
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Descarrega’t l’app i obre't un compte
en pocs  minuts a myandbank.com

Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre
Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Registre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95.

Compte remunerat
a l'1%  TIN/TAE fins a
30.000 euros.
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«És probable 
que aquest 
any entrem en 
recessió»

CRÈDIT ANDORRÀ

33 David Macià, CFA, director d’Inversions i Estratègia de Mercats de Crèdit Andorrà Asset Management.

El director d’Inversions i Estratègia 
de Mercats de Crèdit Andorrà Asset 
Management, David Macià, ofereix 
avui la conferència en línia 2023: can-
vi de paradigma. Com invertir en aquest 
nou entorn? sobre com invertir en el 
nou entorn marcat per la inflació.

–És director d’inversions de Crèdit 
Andorrà Asset Management des del 
2014, en què s’ocupa cada dia?
–La meva feina és supervisar, enten-
dre què està passant als mercats, i 
ajudar i coordinar a tots els profes-
sionals especialitzats de cada actiu 
financer per tenir una coherència 
en l’execució de les inversions. El 
meu dia a dia és seguir els mercats, 
l’economia, les inversions i procu-
rar tenir una opinió independent 
de tots els factors, assegurant una 
coherència i vetllant pels interessos 
dels nostres clients.

–Ha canviat la forma que té de tre-
ballar d’ençà que es va iniciar fins al 
dia d’avui?
–Tot evoluciona i està condicionat 
per la tecnologia. Els mercats van 
canviant i hi ha elements nous que 
intervenen. No hi ha hagut un canvi 
concret, el que sí que podria dir és 
que ens hem anat adaptant a les cir-
cumstàncies, cada cop hi ha més 
gent qualificada, i la manera de tre-
ballar també canvia.

–Què es vol aconseguir amb la con-
ferència d’avui?
–Intentem acompanyar als nos-
tres clients explicant com veiem 
els mercats financers i sobretot per 
què ho veiem així. Si algú fos ca-
paç d’endevinar el que passarà se-
gur, els mercats financers no existi-
rien, només hi hauria un preu. Si to-
thom sabés què s’ha de comprar no 
hi hauria ningú que vengués. No-
saltres el que intentem transmetre 
és que hi ha un equip de professio-
nals capaç al darrere que analitza i 
interpreta els mercats, per generar 
una opinió fonamentada de quines 
creiem que són les tendències que 
influenciaran més el futur de les in-
versions, i per què. 

–La conferència està dirigida a un 
sector específic?
–Procurem ser planers, no és fàcil 
en aquest sector, en el qual hi ha 
molts tecnicismes. La conferència 
no va destinada a gent especialista 
ni a experts en finances, està adreça-
da als nostres clients i a tothom que 
tingui interès a entendre els mer-
cats financers. 

«Si invertim pensant 
en guanyar diners, 
ens estarem 
equivocant. L’objectiu 
és guanyar més 
diners que la inflació»

«La recessió creiem 
que serà temporal 
i, per tant, suau, 
no hauria de ser un 
drama en l’àmbit 
econòmic»

–Pot fer un balanç del 2022? Va ser 
un any complicat a causa de la in-
flació?
–El 2022 va ser un any de fortes pu-
jades de preus. Veníem d’una època 
que no hi havia gaire inflació. La in-
flació debilita el ciutadà, i és el prin-
cipal enemic de l’inversor, ja que de-
teriora la capacitat adquisitiva dels 
estalvis. Als bancs centrals el que els 
preocupa realment és que la infla-
ció es torni permanent i reaccionen 
apujant el tipus d’interès per evitar-
ho. Això va ser un dels factors que 
va provocar caigudes dels mercats 
financers, acabant l’any gairebé tot 
en pèrdues. 

–Com afecta aquesta situació al 
Banc Central Europeu?
–Els tipus d’interès pujaran fins al 3 
o el 3,25%, i ara estan al 2%. El Banc 
Central Europeu ha d’aconseguir 
l’equilibri, continuar pujant ti-
pus, perquè la inflació encara està 
molt alta, fins a baixar la inflació 
per evitar que es torni permanent, 
però sense malmetre més del comp-
te l’economia. És un exercici com-
plicat.

–Té previsions de cara al 2023? Hi 
haurà recessió?
–Durant aquest any la inflació 
s’hauria de moderar perquè ve-
nim de nivells tan elevats que no 
és sostenible. I ho hauria de fer per 
l’efecte base.  No és lògic pensar 
que els preus continuïn pujant a 
aquest ritme. Tanmateix, hi ha una 
sèrie de factors que afecten, com 
per exemple l’evolució de la guerra 
d’Ucraïna, la climatologia (l’hivern 
està sent molt suau, i això fa que ne-
cessitem menys gas i que reduïm la 
dependència de Rússia), o la infla-
ció salarial, que és clau, amb la qual 
la inflació en general es torna per-
manent.  La previsió és que la infla-
ció sigui més controlada i que els ti-
pus d’interès continuïn pujant. No 
els poden tornar a baixar fins a as-
segurar-se que la inflació està sota 
control, i això pot prendre bastant 
temps, donat que venim de nivells 
elevats. El dubte és si l’economia 
aguantarà, si entrarem en recessió 
o no. Nosaltres pensem que és pro-
bable que sí. Normalment, quan 
puges els tipus d’interès tan ràpid 
i la renda disponible dels ciuta-
dans s’ha deteriorat per la inflació, 
l’economia es desaccelera i és proba-
ble que hi hagi una recessió.

–Què pot comportar al ciutadà en-
trar en recessió?
–La recessió és que es genera menys 
activitat econòmica i l’individu ho 

pateix en què per exemple és més 
difícil trobar feina, costa apujar els 
sous, hi ha més inseguretat labo-
ral. Tot i que hi hagi repunts d’atur 
la majoria de la gent continua ten-
int feina, no la perd, els salaris no 
baixen. La recessió creiem que serà 
suau, aquest cop.

–En aquest escenari els que us dedi-
queu al món de les inversions canvi-
en les estratègies segons el tipus de 
carteres?
–No es compren els mateixos ac-
tius sempre, t’adaptes a l’entorn. Si 
creiem que ve una recessió tendim a 
comprar a companyies que els seus 
negocis siguin els menys afectats. 
Sempre procurem invertir de for-
ma que els estalvis estiguin més pro-
tegits, i quan ve recessió has de te-
nir encara més cura. Per exemple, 
amb renda fixa cal assegurar-te que 
l’empresa podrà pagar el cupó i re-
tornar el teu capital. Hi ha tota una 
feina darrere per adaptar les inver-
sions a l’entorn en el qual estem i 
també per estar atent al preu que es 
paga per tal que el rendiment a es-
perar sigui atractiu. El nostre objec-

tiu és preservar el capital dels nos-
tres clients.

–Com a expert, quin tipus de reco-
manacions ens fa a l’hora d’invertir?
–Invertir requereix un període de 
temps llarg. La gent tendeix a pen-
sar que si l’endemà de fer una inver-
sió perd diners, vol dir que ho ha fet 
malament, i llavors ho ven. Les in-
versions s’han de prendre com pro-
jectes a mitjà/llarg termini. El segon 
consell és no comprar coses que no 
entenguem bé, la gent ha de posar 
el percentatge del seu patrimoni en 
funció del seu coneixement, si en 
sap poc que comenci amb poc, hem 
de ser conscients de les nostres limi-
tacions. Cal diversificar, perquè per 
més coneixement que tinguem, no 
hi ha ningú infal·lible, i hem de pro-
curar que un error no faci malbé to-
ta la cartera d’inversions. I l’últim, 
i relacionant-ho amb la inflació, si 
invertim pensant que l’objectiu és 
guanyar diners ens estarem equivo-
cant. L’objectiu és guanyar més di-
ners que la inflació. La inflació és 
l’enemic a batre quan s’està inver-
tint. H

DAVID MACIÀ Director d’inversions

Entrevista

CEL MÁRQUEZ BERNAT
ANDORRA LA VELLA

@PeriodicAND
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T
he number of visitors the Ti-
betan bridge has had during 
this first year of operation 
has exceeded 100,000 people 

(101,108), 31.5% more than the tar-
get set by the Municipality of Canillo, 
according to the survey carried out to 
3,600 users between the last months 
of June and November that the corpo-
ration presented last Tuesday at the 
Motorcycle Museum. On the other 
hand, the Roc del Quer viewpoint did 
not reach 100,000 visitors (97,159), 
25.3% less than expected.

The tickets sold, which could be 
bought separately or in a package 
that included the two infrastructu-
res, were 149,080, a third for each 
modality. 73.3% of tourists have visi-
ted the bridge and viewpoint betwe-
en the months of July and Septem-
ber, with August as the leader with 
more than 52,000 people. Regar-
ding the sales channel, the box office 
(55%) has surpassed the web (43%), es-
pecially in the case of the viewpoint.

Regarding the profile of the visi-
tors, the average age was 42.6, with 
the majority, with 26%, between 46 
and 55 years old. The average num-
ber of people in a group was 3.3, 
with the family (46%) and the couple 
(37.7%) being the most common ty-
pes of grouping. The majority came 
from Catalan tourists, 80% of the Spa-
niards who visited the parish (10% 
from Valencia). In this way, 76% of 
Spaniards and only 7.1% of French 
people, while visitors from the co-
untry were 11%.

In addition, the vast majority of 
tourists spent at least one night in 
Andorra (86%), with Andorra la Ve-
lla being the most chosen parish 
(26%) and Canillo the second, with 
23%. The average stay was 3.1 nights. 
Going to restaurants and shopping 
in Canillo or other places in the co-
untry were the two most chosen acti-
vities to complement the visit to the 
Tibetan bridge. Caldea and Natur-
land also appear as prominent opti-
ons. On the other hand, another pie-
ce of data from the survey stands out: 
nearly half (41.7%) of the visitors said 
that the Tibetan bridge had been the 
main reason for their stay in Andor-
ra. At the same time, 56% also assu-
red that they would not have visited 

ACTIVITY BALANCE

the parish of Canillo if it had not be-
en for the Tibetan bridge.

If we look at the marks given by 
the respondents, most of them exce-
ed 8. Only the value for money (7.3), 
the toilets (6.5) and the ease of par-
king the car (6.5) are below this mark. 
Regarding expectations, the majo-
rity of tourists affirm that the visit 
had been as they expected, while a 
significant percentage even better 
than they had in mind.

The turnover of the Tibetan brid-
ge has exceeded one million eu-
ros (1,080,0793€), 56% higher than 
what was planned, while that of the 
Roc del Quer lookout has only been 
331,000 euros (+1.8%) . As for the be-
nefits, they were 521,000 euros in the 
first case (+232%) and 139,000 euros 
in the second (+25%).

Regarding the prices, the Consul 
Major of Canillo, Francesc Camp, 
said that «we will certainly not touch 
them, because they are acceptable 
for the vast majority of visitors». In 
addition, he added, «it must be ta-
ken into account that it incorpora-
tes the bus service, the most impor-
tant item». Regarding the improve-
ments, he stated that «in the short 
term they can have a relative im-
pact». For example, «we can improve 
traffic, but there will still be queues, 
they are inevitable».

On the other hand, Camp revea-
led that the 2023 budget of the muni-
cipality will be approved in the first 
fortnight of February. «We want it to 
be balanced and not get us into debt,» 
he said.  H

CANILLO

The Tibetan bridge exceeds 100,000 
visitors, 31.5% more than expected
42% of respondents place the infrastructure as 
the main reason for their stay in the Principality

Profits reach 521,500€ (+232%) and turnover 
exceeds one million euros (+56%)

«We will certainly not 
touch the prices next 
summer, because 
they are acceptable 
for the vast majority 
of users»

Francesc Camp
CONSUL MAJOR OF CANILLO

 

 

 
 

VISITORS’ ASSESSMENT

BILLING AND RESULT AFFLUENCE

One of the main reasons for your stay 
in Andorra was the visit on the Tibetan 
bridge?

TIBETAN BRIDGE TIBETAN BRIDGEROC DEL QUER 
VIEWPOINT

ROC DEL QUER 
VIEWPOINT

Would you have come to Canillo if 
there wasn’t the Tibetan bridge?

Goal Goal Goal GoalReal Real Real Real

691,862 €

1,080,079 €

+56%

325,000 € 330,768 €

+1.8%

76,874 visitors

101,108 
visitors

+31.5%

130,000 
visitors

97,159 
visitors

-25.3%

NO NO

YES YES
58.3 % 56.2 %

41.7 % 43.8 %

SOURCE COMÚ DE CANILLO GRAPHIC PAKO TEMPRADO
EL PERIÒDIC

@PeriodicAND
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T
he Budget Law that will be 
approved next Tuesday fo-
resees that all pensions that 
are less than twice the mi-

nimum wage will have an increa-
se of 7.1%, the CPI of 2022, regard-
less of the years contributed and the 
place of residence, as Jacint Risco, 
the representative of pensioners at 
the Andorran Social Security Fund 
(CASS), explained to EL PERIÒDIC. 
Specifically, they will be the lowest 
at 2,572 euros.

On the contrary, the approval of 
the package of urgent measures to 
improve the purchasing power of ci-
tizens, which provides that people 
with a salary of less than 1,400 euros 
will have an increase of 7.1% and, 
from here, the increase will gradu-
ally decrease until it reaches 4,000 
euros, it states that pensions below 
the minimum wage will also incre-
ase by 7.1%. Of course, on condition 
that the person has contributed for 
a minimum of 25 years and resides 
in the Principality. In addition, this 
legislation will increase solidarity 
pensions for people with disabiliti-
es and the elderly.

When someone does not meet 
the aforementioned requirements, 
then, the Budget Law will come in-
to play. «It would be unfair that a 
person who has contributed for 20 
years and receives a pension of 500 
euros is not given an increase», la-
mented Risco. In this sense, the bud-
get law determines the revaluation 
of the financial benefits paid by the 
CASS, establishing that when the 
contributions of the insured per-
son are lower than twice the mini-
mum wage established, in this case 
the 1,286 euros for 2023, are revalu-
ed according to the CPI.

In other words, «from zero pen-
sion to twice the minimum wage, 
everyone will have a 7.1% increase», 
as pointed out by the representative 
of the pensioners at the CASS, either 
for the contributory part, the one 
that pays the Andorran Social Secu-
rity Fund, or the non-contributory 
one, paid by the Government.

ARXIU ANA

33 The entrance of the CASS.

All pensions below 2,572 euros 
will increase by 7.1%
The increase will not take effect until next month, once the Budget Law is approved and published

RETIREMENT

ate this matter «I made a proposal 
to do the same thing that has been 
done with salaries. This was sent to 
the Government, but they did not 
consider it», he remarked. Neverthe-
less, «I am convinced that the majo-
rity that emerges from the elections 
will help to fix it». The solution for 
Risco, therefore, would be based on 
making the highest pensions have a 

lower CPI, «because it is not normal 
that there is this barrier», he added.

Finally, the CASS informed last 
Tuesday through a statement that 
the 2023 CPI increase will not be re-
flected in pensions for the month 
of January until this year’s budget 
is approved and published. In other 
words, the 7.1% increase will not ta-
ke effect until next month. In rela-
tion to this, the representative of 
the pensioners stated that persona-
lly he would like the retirees to co-
llect this percentage during the first 
month of the year, but that it can-
not be carried out by law, although 
«some years we got ahead, and we 
were given a touch of attention». Fi-
nally, Risco explained that the situ-
ation for March «will be to explain 
to pensioners that the money they 
received in February is retroactive 
to January, and not the increase for 
the whole year. And that will hap-
pen».  H

Pensioners who 
earn more than double 
the minimum wage will 
continue to suffer no 
increase

The other side of the coin are the 
financial benefits that exceed 2,572 
euros, which will not suffer, once 
again, any increase. «They’ve been 
frozen since 2015, it’s unfair,» de-
clared Risco. Thus, the representa-
tive of the pensioners was outra-
ged by the situation: «These people 
have lost 14% of their purchasing 
power, that’s a lot.» To try to allevi-

«The higher 
economic benefits 
have been frozen 
since 2015, it is 
unfair. These people 
have lost 14% of their 
purchasing power»

Jacint Risco
REPRESENTATIVE OF THE 
PENSIONERS IN THE CASS

EL PERIÒDIC
ESCALDES–ENGORDANY
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FIVE MEDIA CLAN

33 El ‘roster’ de FIVE Media Clan a la Liga Radiante.

@PeriodicAND

CONTINGUT

D’
ençà de la seva creació 
el 2021 i en només dos 
anys, FIVE Media Clan 
ha assolit posicionar-se 

com un dels clubs líders del panora-
ma espanyol tant a nivell competitiu, 
guanyant la terecera i segona divisió 
de Valorant en un mateix any, com a 
nivell de creació de contingut, obte-
nint més de 20 milions de seguidors, 
juntament amb els creadors de con-
tingut del club. FIVE, integrat pels jo-
ves Roger Espuga, Dani Lorenzo i Ser-
gi Martí, ara anuncia la seva nova línia 
de negoci anomenada Studios, vincu-
lada amb la seva consolidació al sec-
tor dels esports, entreteniment digi-
tal, lifestyle i xarxes socials. La nova lí-
nia anirà dirigida principalment a 
particulars i empreses basada en l’as-
sessorament, estratègies digitals i pro-
jectes a empreses i particulars.

Studios combina l’experiència en 
la indústria amb un enfocament in-
novador que permet oferir un nom-
bre infinit de possibilitats digitals i de 

FIVE Media Clan llença la 
seva productora i agència
Studios ofereix 
múltiples opcions 
d’assessorament digital

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

comunicació com l’assessorament en 
xarxes socials, la creació i producció 
de campanyes publicitàries, disseny 
de línies de roba, direcció i filmació de 
videoclips promocionals i/o musicals, 
creació de contingut vertical a xarxes 
o inclús direcció i realització de pod-
casts, retransmissions en directe i or-

ganització d’esdeveniments presen-
cials.

FIVE recalca que les demandes de 
la Generació Z i Millennials estan en 
constant evolució, i que les empreses 
han de ser àgils per mantenir-se al dia 
per construir i enfortir la identitat de 
marca. H

El nou Servei de Tràmits de la 
Massana estarà a la primavera

Preparatius per a l’arribada 
de falles a Andorra la Vella

Ja han començat les obres del nou 
Servei de Tràmits del Comú de la 
Massana. Les oficines es trasllada-
ran a la planta baixa de l’edifici de 
la Closeta, per la qual cosa, el servei 
continua funcionant amb comple-

L’Associació Fallers pel Món  torna-
rà a portar les falles valencianes a 
Andorra la Vella entre el 14 i el 16 
d’abril. Per poder acollir els actes 
previstos, el comú ha convocat un 
edicte per al subministrament, en 
règim de lloguer, d’envelats, un es-
cenari, taules i cadires. La corpora-

ta normalitat a l’ubicació actual, a 
la primera planta. El canvi de lloc 
respon a la necessitat de millorar 
tant l’accessibilitat com la visibi-
litat, ja que les noves dependènci-
es estaran situades a peu de carrer, 
sense haver d’utilitzar escales ni 
ascensors. L’actual ubicació sem-
pre ha comportat problemes de lo-
calització per part dels usuaris ja 
que, tot i que està correctament se-
nyalitzat, l’edifici de la Closeta té 
molts accessos diferents. 

ció es fa càrrec de les despeses de 
muntar aquesta estructura a canvi 
d’un retorn econòmic per a la par-
ròquia. En aquest sentit, es recorda 
que l’esdeveniment que la capital 
va acollir el 2019 va portar més de 
3.000 valencians. És la segona ve-
gada que Fallers pel Món escull An-
dorra la Vella per celebrar aquesta 
festa, que a més coincideix amb el 
desè aniversari de l’entitat. S’hi fa-
ran actes tan tradicionals com la 
cremada d’una falla, una mascle-
tà, els Moros i Cristians i fideuà i pa-
ella popular. H

Les oficines es traslladaran 
a la planta baixa de l’edifici 
de la Closeta

Hi haurà una cremada, 
una mascletà, els Moros i 
Cristians i fideuà i paella

ADMINISTRACIÓ 
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33 Simulació virtual de l’edifici.

Concurs per a l’excavació 
dels pisos del Pessebre

Adjudicat l’embelliment 
del Roc dels Escolls

El Comú d’Escaldes-Engordany ha 
convocat el concurs públic per con-
tractar una empresa que dugui a ter-
me els treballs d’excavació i cons-
trucció d’un aparcament soterrat 
més planta baixa a l’avinguda del 
Pessebre, número 60, on s’edificaran 

els futurs pisos de lloguer a preu asse-
quible de la parròquia. Cal recordar 
que el projecte preveu la construcció 
d’una cinquantena de pisos. Concre-
tament, l’edifici comptarà amb un 
total de 39 immobles, dels quals sis 
tindran una habitació, 23 dues, sis 
de tres dormitoris i quatre pisos per 
compartir destinats a la gent gran 
que no vol viure sola, a més d’un total 
de 17 places d’aparcament. L’edifici 
també disposarà d’una plaça públi-
ca a peu de carrer i tindrà un atri cen-
tral que connectarà tot l’habitatge. H

S’hi construirà un 
aparcament soterrat més 
una planta baixa

LLOGUER A PREU ASSEQUIBLE OBRES

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Comú d’Andorra la Vella ha ad-
judicat a l’empresa Treballs Públics 
Unitas per un import de 301.535 eu-
ros les obres d’embelliment i pavi-
mentació del carrer Roc dels Escolls. 
L’adjudicació es fa per contractació 
directa tenint en compte que aquesta 

Els treballs seguiran la 
línia de la passarel·la entre 
el casino i el carrer

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

mateixa empresa és la que està bas-
tint la passarel·la entre la coberta de 
l’edifici del casino i el carrer i, per 
tant, «interessa que, de manera co-
ordinada, realitzi també els treballs 
d’urbanització» de la via. Unitas dis-
posa ara de dos mesos per dur a ter-
me les obres. En aquest sentit, és pre-
vist que el casino obri portes el 4 de 
març i que l’edifici comptarà amb 
un ascensor que pujarà de Prat de 
la Creu a la coberta i que això cons-
tituirà un nou accés a l’avinguda co-
mercial des de Prat de la Creu. H
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PLANS DE PENSIONS DINÀMICS

Consulta les condicions a 
morabancassegurances.ad

Tria entre 5 fons d’inversió en funció del teu perfil de risc.

Un pla personalitzat segons la teva edat i les teves necessitats financeres.

Amb deducció fiscal a la base imposable de l’IRPF.

Planifica avui 
com vols viure demà
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad

Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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Benvinguts a Casa!
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Proveïm personal qualificat, 
comptem amb tu! 38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Jedy Serveis
Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 

animació infantil, cura dels petits i molt més
Demaneu pressupost sense compromís!

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O
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«Tinc molt clar que puc ajudar a joves 
jugadors d’Andorra en el seu futur»
GREGOIRE AKCELROD Representant de jugadors de futbol

33 A l’esquerra, Akcelrod amb Aurélien Tchouaméni, actual jugador del Reial Madrid. Dalt a la dreta, Akcelrod amb Francois Gomis, exjugador de la UE 
Sant Julià, en el moment de guanyar la Copa Constitució. A baix, Akcelrod amb el jugador de l’Aston Villa Johan Abdoul.

Gregoire Akcelrod és, avui dia, repre-
sentant de jugadors a l’elit del futbol 
mundial, però també va tenir un pas-
sat com a futbolista. Arran d’una peti-
ta enganyifa, Akcelrod va estar a punt 
de disputar, fins i tot, alguns minuts 
a la Champions League amb el CSKA 
Sofia. Amb el pas dels anys va trobar 
la seva vocació i ara, com a agent, aju-
da joves futbolistes a trobar oportuni-
tats dins de l’elit d’aquest esport, com 
pot ser el cas del jugador del Reial Ma-
drid Aurélien Tchouaméni. Molt vin-
culat a Andorra, i després d’haver pen-
jat les botes, Akcelrod va tornar als ter-
renys de joc, formant part de l’Atlètic 
Amèrica, a la Segona Divisió del fut-
bol andorrà.

–Com va començar la seva carrera 
com a agent?
–Després de deixar el futbol com a ju-
gador, vaig treballar en l’automobi-
lisme, concretament per a Sebastian 
Loeb, sent director comercial. Un dia, 
em trobo per sorpresa amb un antic 
entrenador de quan jo tenia 19 anys i 
em diu: «Greg, tinc un increïble juga-
dor camerunès de 14 anys. Si us plau, 
ajuda’m perquè vull portar-lo a l’elit». 
El vaig anar a veure a un partit i li vaig 
dir: «t’ajudaré, i et portaré a un club de 
prova a Anglaterra». Ell pensava que 
era una broma, però el vaig portar al 
Liverpool. I fins avui dia (riu).

–Diria que és un món complicat?
–És un món molt complicat. En el 
meu cas, el meu principal mercat és 
el francès, i es nota molt quan veus 
les noves generacions. No pots cons-
truir una relació a llarg termini amb 
ells, tal com passava fa uns anys. Te-
nen l’hàbit de contractar un agent, 
que pot ser-ho o no, per relacions, per-
què els ofereixen favors, perquè la pa-
rella és algú, etc. Tot canvia quan tens 
un jugador de qualitat i tens 10 clubs 
trucant-te tota l’estona. Així les nego-
ciacions són molt fàcils.

–Vostè va portar Tchouaméni, actual 
jugador del Reial Madrid.
–Així és. Vaig ser el seu agent des dels 
15 fins als 19 anys. Aurélien [Tchoua-
méni] va ser el traspàs més gran del 
món del futbol l’estiu passat, costant 
110 milions d’euros. Estic molt con-
tent per ell, perquè quan el vaig conèi-
xer tenia 15 anys i no hi havia ningú 
que el conegués. Va ser el primer que 
em va cridar l’atenció. Té un gran ta-
lent, és molt intel·ligent, i estic feliç.

–Quan va començar a treballar en el 
mercat futbolístic andorrà?
–És curiós. Un dia, quan tornava a ca-
sa, vaig veure gent jugant al futbol. 

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

Els vaig preguntar si podia jugar, i 
em van dir que sí i, de fet, era un club 
de Segona Divisió d’Andorra, l’Atlè-
tic Amèrica. Sobre el mercat, és difícil 
treballar en un context tan particu-
lar. Vaig portar un patrocinador molt 
gran a un club de Primera Divisió, i 
només vaig rebre el 3% de comissió, 
pel 10% habitual. També vaig tenir un 
problema amb un jugador, que va fit-
xar per un club i no va cobrar el sou. 
Així que no va ser una bona experièn-
cia. Sé que hi ha clubs professionals, 
però no tots ho són.

–Vostè va ser un dels artífexs que va 
portar Goldstar a l’FC Santa Coloma. 
El futbol andorrà necessita d’inversió 
estrangera?
–Exacte. Van venir a Andorra per reu-
nir-se amb mi, per parlar de jugadors 
de futbol americà. Vaig ser jo qui els 
va dir, durant un esmorzar, que havi-
en d’invertir en la lliga, perquè és una 
competició petita, però amb la qual 
pots jugar a Europa, en competicions 
com la Champions League. Penso que 
és molt positiu tenir un inversor es-

tranger, per descomptat, perquè si 
veus tots els grans països, a  Anglater-
ra per exemple, són més els inversors 
estrangers que els locals. A França, és 
Qatar qui ho fa. Ho necessitem perquè 
la lliga creixi. Necessitem professio-
nals, personal qualificat, gestió d’elit, 
jugadors amb projecció, i per fer-ho 
fan falta diners.

–Què opina del format de la lliga?
–Crec que la federació està fent una 
feina molt gran, i volen que la lliga 
es professionalitzi. És bo per a atreu-
re jugadors. L’any que ve tindrem 10 
equips, i la millora consistirà en el fet 
que els clubs més petits facin passes 
endavant, i amb aquest format pot ser 
més beneficiós per a tots.

–S’ha plantejat alguna vegada intentar 
col·locar a algun jugador andorrà en 
lligues europees més potents?
–La selecció d’Andorra té jugadors di-
ferencials, però és cert que no tinc una 
xarxa establerta per col·locar esportis-
tes d’aquí. La meva xarxa principal és 
un club de primera a Anglaterra, a Xi-

pre, però tinc molt clar que, d’igual 
manera, segur que puc ajudar alguns 
dels jugadors joves per afavorir el seu 
desenvolupament. Després ja és una 
qüestió de destí. 

–Quines característiques busca en un 
jugador?
–L’actitud ho és tot. Prefereixo treba-
llar amb jugadors que tenen actitud, 
que són llestos, que volen treballar, 
que no pas amb algú que té molta qua-
litat, però sigui gandul. He de conèi-
xer molt bé el jugador, saber quina és 
la seva ambició.

–Treballaria amb algun d’Andorra?
–Per qualitat, segur. Àlex Martínez, 
per exemple, crec que té molt poten-
cial, com altres joves de les categories 
inferiors. Però, com he dit, la clau està 
en l’ambició. Cada persona és un món 
i, al futbol, també necessites sort. No 
obstant això, tant de bo puguem tenir 
dos o tres jugadors andorrans a algu-
na lliga de l’elit, perquè crec que real-
ment hi ha possibilitats, i la meva por-
ta sempre la tindran oberta. H

Futbol 3 Entrevista a Gregoire Akcelrod LLL

G.A.

«Prefereixo treballar 
amb esportistes que 
tinguin actitud, que no 
pas amb altres amb 
molta qualitat, però 
que siguin ganduls»
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FAE

33 Verdú i part del seu equip, ahir a Schladming.

ESQUÍ 3 CAMPIONAT

La Copa del Món 
de gegant va tor-
nar a fer acte de 
presència, con-
cretament a Sch-
ladming, durant 
la tarda d’ahir, 
en una cita que 

va rebre a milers d’aficionats a la icò-
nica pista austríaca. Joan Verdú va 
estar present, i després de ser 27è a la 
primera màniga (1.12.31), va acon-
seguir treure el seu millor nivell a 
la segona per marcar el quart millor 
temps (1.09.26) que li va fer pujar 11 
posicions, fins a la 16a plaça gene-
ral. Així doncs, l’objectiu d’estar en-
tre els millors continua intacte, així 
com les opcions d’estar en les finals 
de la Copa del Món de Soldeu, al mes 
de març.

Després de la caiguda d’Adelbo-
den, i de les dues 12es posicions d’Al-
ta Badia, Verdú va sortir amb ganes 
d’estar novament als punts. «La pri-
mera mànega m’ha costat bastant. 
No he pogut trobar el ritme des de 
l’inici, però he pogut entrar en la se-
gona mànega i, així, poder esprémer 
al màxim el meu esquí», va declarar 
Verdú, mentre afegia que «és un re-
sultat extraordinari, que ens apropa 
més a la meta final».

Verdú torna a la competició 
i acaba 16è a Schladming
El tricolor remunta 11 posicions gràcies a la quarta posició en la segona mànega

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

ESQUÍ 3 CURSA NATACIÓ 3 JORNADA

Engelberg (Suïssa) va acollir ahir 
el primer eslàlom FIS a l’estació, 
amb l’actuació destacada de Xavi 
Cornella, que va aconseguir la se-
gona posició amb una important 
millora de punts FIS. L’andorrà 
va marcar 27.67 quan tenia 35.02 
en l’última llista de la FIS. L’es-
quiador de la Federació Andor-
rana d’Esquí (FAE)  va marcar un 
crono d’1.25.32, a només 0.05 del 
guanyador, el suís Emric Corthay 
(1.25.27). Cornella va fer una bo-
na primera mànega en què es va 
situar tercer, mentre que a la se-
gona va fer el segon millor temps.

Per la seva part, Àlex Rius, que 
va guanyar la primera mànega, a 
la segona va ser 13è en cometre 
una errada. Així mateix, Àxel Es-
teve, que a la primera es va situar 
amb el 7è crono, a la segona no va 
poder completar la baixada, i Bar-
tumeu Gabriel va ser 47è a la pri-
mera, però no va poder acabar. H

L’equip màster andorrà no s’atu-
ra, i continua evolucionant i mi-
llorant cada vegada més els seus 
registres, a més de sumar nous 
efectius. Tots plegats, els compe-
tidors de la Federació Andorrana 
de Natació (FAN) en aquesta ca-
tegoria van sumar un total de 24 
nous metalls, amb set ors, 14 pla-
tes i tres bronzes, durant la seva 
participació en el 5è Campionat 
de Catalunya Màster de Natació 
Open d’hivern, organitzat el cap 
de setmana del 21 i 22 de gener a 
les instal·lacions del CN Manresa.

Abanderats per Estela Mon-
tejo, Jorge Martínez, Daniel Cu-
en, Joel Capdevila, Sílvia Sibila, 
Jordi Santañes, Carolina Cuen, 
Elisabeth Cardus, Jordi Cerro, 
Marta Ferrer i Eszter Abraham, 
la jornada doble va deixar, com 
a nota més destacada, els set ors 
assolits per la delegació andor-
rana a la cita catalana. H

Xavi Cornella 
assoleix la 
segona posició 
a Engelberg

L’equip màster 
de la FAN 
torna amb 24 
metalls
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33 L’equip màster de la FAN.

FAN
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MMA 3 ESDEVENIMENT

AFL

33 Un instant d’un combat d’MMA.

Les jornades d’MMA al Prat Gran 
s’ajornen fins al pròxim 15 d’abril

El Prat Gran d’Escaldes-Engordany 
haurà d’esperar una mica més per 
acollir el primer esdeveniment 
d’MMA (arts marcials mixtes) al pa-
ís. En un primer moment, la cita es-
portiva, que havia de rebre un total 
de vuit combats amb els seus respec-
tius lluitadors i, inclús, amb títols 
en joc, s’ha hagut d’ajornar, segons 
va explicar Backstage Andorra, em-
presa gestora, a causa de «la vaga de 
transport, que fa que 19 persones de 
l’organització no puguin arribar, i 
dels vuit combats, quatre competi-
dors s’han lesionat».

Al comunicat oficial, l’Ansgar 
Fighting League, lliga organitzado-
ra de l’esdeveniment, va declarar 
que, amb aquest context, «a 10 di-
es de les jornades és impossible tro-
bar esportistes que puguin complir 
les nostres expectatives, a causa de 
la preparació física i mental que ai-
xò comporta als lluitadors per fer un 
esdeveniment de qualitat» i, per ai-
xò, «hem decidit ajornar l’esdeveni-
ment AFL 29 d’Andorra».

Tothom que vulgui la devolució 
de la seva entrada, tindrà 15 dies per 
poder reemborsar els diners, «i el 
que no vulgui la devolució, gaudi-

L’organització decideix posposar la cita a causa de la vaga de transport i algunes lesions
EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

rem junts ben aviat», va dir l’AFL, ja 
que no es tracta d’una cancel·lació, 
sinó d’un ajornament, i s’hauria po-
gut trobar un nou lloc al calenda-
ri, concretament a l’abril, el pròxim 
dia 15.

Des de l’AFL, juntament amb 
Backstage Andorra, ja s’està treba-

llant sobre aquesta nova data, en 
unes jornades que ocuparien tot 
un cap de setmana, no solament de 
combats, sinó també d’espectacle, 
amb actuacions i diferents activitats 
per amenitzar les vetllades, per als 
més grans i per als més menuts, tal 
com sol ocórrer als Estats Units. H

UNA CURSA PARTICULAR / La cursa a Sch-
ladming va comptar amb la parti-
cularitat de ser una de les úniques 
proves nocturnes del calendari. La 
primera mànega va començar al vol-
tant de les 17.45 hores, mentre que 
la segona al voltant de les 20.45 ho-
res. La pista, això sí, va romandre en 
perfectes en condicions, i més des-
prés de les nevades dels últims dies i 
la previsió d’una bona meteorologia 
que va haver-hi a l’hora de la cursa. H

FAE

breus
Roger Puig és 9è al 
descens dels Mundials

L’EEBE sub-16 suma experiència a l’Ecureuil d’Or

Da Cruz, a la Copa del 
Món de Cortina (Itàlia)

ESQUÍ PARALPÍ 3Roger Puig va tornar 
a mostrar el seu nivell ahir, amb un 
altre top10 en els Mundials d’Espot, 
en aquesta ocasió sent 9è al descens 
de la cita mundialista. L’andorrà, 
a més, va ser el millor del món en 
la seva categoria 9.2. La competi-
ció canvia el rumb cap a la tècnica, 
i avui es disputa el gegant, amb un 
dia de descans demà per tornar a 
competir el dissabte amb l’eslàlom.

ESQUÍ 3El grup andorrà sub-16 del programa Esquí Estudi Batxille-
rat Esportiu (EEBE) va sumar ahir una nova jornada a l’Ecureuil d’Or, 
tant en categoria masculina com femenina. Ainhoa Piccino va ser 30a, 
mentre que Júlia Rodríguez no va poder finalitzar. En nois, Jan Visa va 
ser 35è, i Èric Mitjana i Jan Torres no van poder completar la jornada.

SBX 3Mario da Cruz iniciarà el vi-
atge cap a Cortina d’Ampezzo (Ità-
lia) aquest dissabte, per disputar la 
següent Copa del Món de boarder-
cross. Després de les Copes d’Euro-
pa de Reiteralm de fa 10 dies, el ri-
der de la Federació Andorrana d’Es-
quí (FAE) tornarà a la competició, i 
ho farà a la Copa del Món que tin-
drà lloc el pròxim 4 de febrer a l’es-
tació italiana, amb horari nocturn.

33 Cornella a la Copa Gineta.

ORIGAMI / ÒSCAR RIUS

Aquest resultat 
consolida l’andorrà 
entre els 25 millors del 
món de cara a les finals 
que tindran lloc a Soldeu
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Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat

0º/4º -1º/4º

Domini del sol tot i que 
a l´extrem nord del país 
poden haver-hi núvols 
baixos durant el matí.

Demà el vent girarà 
lleugerament a 
component nord 
i deixarà més 
nuvolositat al nord del 
país, on hi pot caure 
alguna nevada feble.

Sense canvis
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3 POKER FACE3 BABYLON

El multimilionari jugador de pòquer Jake 
Foley els brinda als seus millors amics 
l’oportunitat de guanyar més diners dels 
que no hagin somiat mai, en una nit que 
mai oblidaran. Però per jugar-hi, hauran 
de revelar alguns dels seus secrets més 
foscos, i a mesura que avanci la nit, des-
cobriran el motiu real pel qual participen.

Los Angeles durant els anys 20. Una his-
tòria d’ambició i excessos desmesurats 
que recorre l’ascensió i la caiguda de 
múltiples personatges.

3 AVATAR: EL SENTIDO DEL 
AGUA
Ambientada més d’una dècada després 
dels esdeveniments del primer film. A 
‘Avatar: The Way of Water’ comença ex-
plicant la història de la família Sully (Ja-
ke, Neytiri i els seus fills), els problemes 
que persegueixen i el que han de fer per 
mantenir-se sans i estalvis.

3 OPERACIÓN FORTUNE: EL 
GRAN ENGAÑO
L’agent de l’M16, Orson Fortune, i el seu 
equip recluten una de les estrelles de ci-
nema perquè els ajudi en una missió en-
coberta per rastrejar i aturar la venda de 
noves tecnologies d’armes mortals.

3 EL RÍO DE LA IRA

El Sheriff Church i la detectiu Zeppelin 
s’esforcen per mantenir la pau al seu 
complicat poble.

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Hivern del 1943 als Pirineus. La Sara i 
l’Antoni viuven en un petit poble d’An-
dorra. Tots els dies reben notícies de 
la Segona Guerra Mundial. Un dia, el 
seu amic Sendo arriba amb uns jueus 
per amagar-los. La vida es complica 
quan els alemanys venen a la ciutat 
buscant els jueus.

EL FRED QUE CREMA

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

EL FRED QUE CREMA   19.45  22.30

BABYLON 17.45   21.45 

OPERACIÓN FORTUNE   19.45  22.15

EL RÍO DE LA IRA   20.00

POKER FACE 17.45

AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA 17.30  18.30 21.30

M3GAN      22.30

A TODO TREN 2  17.30
EL GATO CON BOTAS  17.30

EL FRED QUE CREMA EEEE
AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA EEE
OPERACIÓN FORTUNE EE
EL RÍO DE LA IRA EEE 
EL GATO CON BOTAS EEE
A TODO TREN 2 EE
BABYLON EE

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 UPURKUSHUN D’AURÉLIEN LARDY

CICLE CINEMA DE MUNTANYA I VIATGES 
ORDINO-LA MASSANA  
Un grup de vuit joves francesos marxen d’expedició al Pe-
rú per viatjar, descobrir i lliscar per cims de gran altitud.  Diver-
tida i dinàmica, aquesta pel·lícula, que ens porta PICTURE, 
ens parla d’aquest equip en mig dels Andes, enfilats en algu-
nes de les muntanyes més belles del món. Una aventura hu-
mana i esportiva: això és Upurkushun

DATA I HORA  Dijous, 2 de febrer, 21.00 h
LLOC Auditori Nacional d’Andorra (Ordino)
MÉS INFORMACIÓ Oficina de Turisme d’Ordino
Tel.: 878 173 ot@ordino.ad

3 AFTERSUN 
DE CHARLOTTE WELLS (REGNE UNIT, 2022)
Sophie reflexiona sobre l’alegría compartida i la malenconia priva-
da d’unes vacances que va fer amb el seu pare 20 anys enrere. Els 
records real i imaginaris omplen els espais entre les imatges men-
tre intenta reconciliar el pare que va conèixer amb el desconegut.

ORGANITZA  
Cineclub de les Valls
DATA I HORA 
1 de febrer a les 21.00 h
LLOC 
Teatre Comunal, Andorra la Vella

ESTRENA
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102.6

40 Principals 
Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9
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Transports
ANDBUS (803 789)
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Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

Farmàcies de guàrdia

Dijous 26 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 828717

Divendres 27 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 28 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 29 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

ANDORRA TV

InfoNeu08:00

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Rèplica

15:00
Informatiu migdia

15:30
Memòries d’arxiu: Portes endins, amb 
Òscar Armengol: La restauració andor-
rana

16:05
Becaris

18:00
Informatiu Tarda

18:30
Rellotge, Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
La Rèplica

22:00
El cafè dels matins

22:25
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 
7.30 9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 
/ 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 
/ 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Ando-
rra:6.15/8.15 /10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/2
2.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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La dansa ha estat una constant a la vida 
d’Aina Pérez des de ben petita, encara que 
no s’hi hagi dedicat de manera professional. 
Quan va arribar a Andorra, les seves ganes 
de continuar ballant la van portar a l’escola 
Líquid Dansa, on va seguir formant-se en 
dansa contemporània. Fa més de 10 anys, li 
van proposar formar part de la companyia, 
que, avui i demà, presenten ON/OFF al Teatre 
Comunal d’Andorra la Vella, una proposta 
amb coreografies on els ballarins mostren 
els diferents efectes que la llum té sobre els 
seus cossos. 
 
–Què podem veure aquesta nit?
–ON/OFF neix d’una idea d’intentar jugar 
amb la llum que hem desenvolupat en con-
junt per investigar els efectes que podia tenir 
sobre els cossos mitjançant les ombres, con-
trallums i jugant amb diferents elements 
per donar diversos sentits a les nostres coreo-
grafies. Som set ballarins a dalt de l’escenari.

–La peça té un fort component estètic, però 
hi ha un fil conductor?
–És habitual que hi hagi un fil conductor 
però en aquest cas no ha estat l’objectiu 
principal, el que hem buscat és treballar 
amb diferents elements que ens ajudessin a 
il·luminar, i a partir d’aquí, hem creat.
 
–Amb quines parts del cos han treballat 
més?
–A qualsevol part del cos, en funció de com 
l’il·lumines, li pots treure el màxim rendi-
ment. A partir de com es rep la llum aquesta 
crea prismes molts diversos. No hi ha unes 
parts que siguin més agraïdes que d’altres, 
depèn més de com hi jugues tu.

–Ha estat difícil el procés de creació amb 
tantes veus?
–A diferència d’altres espectacles on hem 
tingut un director, ja sigui extern o quan un 
dels membres de la companyia ha assumit 
aquest rol, en aquest cas, ho hem fet entre 
tots, i he de dir que per aconseguir-ho hem 
hagut de ser molt generosos, i a la vegada no 
jutjar, estar oberts a les idees dels altres (ve-
nim de móns artístics diferents i això és un 
plus) per alimentar la peça entre tots. El pro-
cés ha estat molt bonic però també ha tingut 
les seves difícultats.

«Quan ballo a l’escenari puc 
expressar tot el que porto a dins»

G
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t

–Com és la música que han seleccionat?
–La selecció també ha nascut del grup, tots 
hem fet propostes, i hem fet la tria en fun-
ció del toc especial que requeria cada co-
reografia. És molt variada, hi ha peces més 
tranquil·les, d’altres més rítmiques, músi-
ca electrònica, instrumental de piano, etc.

–ON/OFF es podrà veure avui i demà al Tea-
tre Comunal. 
–Aquests dies és l’estrena, i volem agrair 
tant al Comú d’Andorra la Vella com al Mi-
nisteri de Cultura el seu suport per fer-ho 
possible. Si després hi ha algun altre comú 
o teatre que està interessat en què la repre-
sentem, estaríem encantats, com portar la 
peça a fora.

–Vostè com viu l’experiència de ballar?
–Per mi és com obrir-me. Quan ballo a 
l’escenari puc expressar tot el que porto a 
dins. H

Aina
Pérez
BALLARINA I MEMBRE DE LA 
COMPANYIA LÍQUID DANSA

Avui i demà presenta 
‘ON/OFF’, el nou 
espectacle de Líquid 
Danda, al Teatre 
Comunal de la capital.

PER
Carmen
Salas
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